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ČASOPIS PRO DOLNÍ LUKAVICI ,  KRASAVCE, LIŠICE A SNOPOUŠOVY

Červen
 Eva Horová

V růžové záplavě
červen k nám pluje,
každý se zakrátko

z léta zaraduje. 

Vůně růží i pivoněk 
ze zahrad se line,

čas letnicových svátků
kostel rychle mine.

Krásná je duha nad alejí,
když jahody začínají zrát,

kopretiny nezatají,
když lásku chtějí dát.

V košaté lipové koruně
probíhá koncert včelí,

pohled na ledňáčka u řeky
každého rozveselí.

Vážení občané, 
s blížící se polovinou roku a sedmiměsíční činností vámi zvole-
ného zastupitelstva obce mohu konstatovat, že k dalšímu rozvoji 
obce je dobře nakročeno. Od listopadu se zastupitelstvo obce 
sešlo na čtyřech veřejných zasedáních, další je svolané na 
27. června od 19.00 hodin, konat se bude ve Snopoušovech. 

Tam bude také rozhodnuto o výsledcích výběrových 
řízení a schváleny smlouvy na dodavatele akcí, které vy-
chází ze strategického rozvojového plánu obce.

Poměrně krátké období činnosti zastupitelstva, navíc 
zkomplikované stěhováním obecního úřadu, má již 
konkrétní výsledky. Mnou zpracované žádosti o dotace 
byly ve dvou případech úspěšné a pokud splníme další 
navazující podmínky, získá obec ze dvou dotačních ti-
tulů částku celkem 800.000 Kč. Za finanční podpory Pl-
zeňského kraje budeme realizovat překládku a doplnění 
veřejného osvětlení v Krasavcích a rekonstrukci budo-
vy OÚ. Na zprávu o úspěšnosti další žádosti na rekon-
strukci OÚ, podané v únoru na Ministerstvo pro místní 
rozvoj, dosud čekáme. Zahájení prací však již nechceme 
odkládat, neboť dotace jsou vázány na konkrétní termín 
dokončení prací.

Bohužel někdy se z výsledků naší práce neradujeme 
dlouho. Nové žulové obrubníky a chodníky zničila auta 
v Dolní Lukavici v květnu během uzavírky způsobené 
dopravní nehodou mezi Přešticemi a Horní Lukavicí. 
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Slovo zastupitele Informace obecního úřadu

Provoz v obou směrech byl tehdy veden 
právě přes DL a především nákladní vozy 
se nemohly na zúžené silnici pod sokolov-
nou vyhnout, a tak najížděly na chodníky. 
Škoda se vyšplhala na 300 tisíc Kč. Pokud 
se najde viník, budeme po něm částku vy-
máhat. Případ řeší Policie ČR. Bylo podáno 
trestní oznámení na neznámého pacha-
tele, nicméně je zřejmé, že řidiči porušili 
předpisy. Trápí mě přístup úřadů, které při 
uzavírkách dopravu odkloňují přes obec. 
Podal jsem podnět ke zlepšení koordinace 
dopravy krajskému úřadu. Objížďky jsou přes DL vedeny často, na odkloněný provoz 
ze silnice I/27 nejsou komunikace III. tř. v obci dimenzované. Ohrožena je zejména 
bezpečnost chodců vjížděním nákladních aut na chodník v místě zúžené vozovky. 
Stačilo by, kdyby byla při uzavírkách doprava odkloněna alespoň v jednom směru 
přes okolní obce. To je předmětem dalších jednání. 

Přeji všem obyvatelům obce krásné léto, studentům a školákům prázdniny plné 
příjemných zážitků a poznávání podmínek pro život v jiných zemích.                                                      

Vítězslav Opálko, starosta obce

Slovo zastupitele …
Červen je časem vítání léta a příchodu 
prázdnin. V posledních několika letech 
přichází teplé dny stále dříve a dříve. Již 
letošní únor nám byl předzvěstí teplých 
dnů, které v tomto období zcela nečeká-
me. I následující měsíce nás přesvědčily 
o tom, že teplé a suché dny jsou stále 
častější. První koupání máme tedy již 
za sebou. Pozoruji ve svém okolí, že se 
lidé připravují na teplé a suché dny - při-
bývá nádrží na vodu, svody ze střešních 
okapů. Lidé již začínají odpovědně pře-
mýšlet nad suchým obdobím. Slyšíme to 
totiž na každém kroku.

Pojďme se ale chvíli přestat strachovat 
o sucho a těšme se na období prázdnin 
a dovolených. Pojďme si společně užít 
letošní prázdniny. Začneme přivítáním 

letního času v sobotu 22. 6. 2019 od 
14.30 u ohniště za komínem, kde budou 
pro děti připraveny soutěže. Pro dospě-
lé bude připravený do večerních hodin 
skvělý stánek u J. Merlina s neodolatel-
nou obsluhou a pro nadšence o histo-
rii spousta povídání o králi Artušovi. 
Prázdniny našim dětem oproti ostat-
ním žákům začnou o několik dní dříve 
díky přestavbě nové učebny. I tak si ale 
nenechte ujít pouťovou zábavu o posled-
ním červnovém víkendu. Červenec a sr-
pen patří především prázdninám a času 
dovolených. Užijte si letošní léto, tak jak 
si přejete. Dostatek sluníčka, tepla a přá-
tel. Nezapomeňte ani na své sousedy 
a místní kamarády - sejdeme se u řeky 
u jezu v Lukavici nebo v Lišicích, na 
kole po cestě do Krasavců nebo do Sno-

poušov, na hřišti u školy nebo dětském 
hřišti, při tréninku našich parkurových 
nadějí u fotbalového hřiště, na lavičce 
před kostelem, při povídání o cestování 
po různých koutech světa, při meditaci 
v přírodě, při soutěži o nejlepší vařečku, 
každou středu od 18.00 na fotbalovém 
hřišti při tréninku dospělých, kteří rádi 
mezi sebou přivítají i mladší spoluhráče 
jakéhokoliv věku, v lese v tiché společ-
nosti borůvek a hub, na procházce se 
psem, na lodi na Úhlavě, Berounce nebo 
Otavě, u piva nebo limonády v Chovatel-
ně nebo v Sokolovně, pod lípou při ne-

dělním čtení pohádek, při sjezdu na ko-
lech ze Špičáku s cílem v Dolní Lukavici 
nebo Horní Lukavici na koupališti, při 
odchytu přemnožených lišek, na před-
stavení Lukaváčku, na tréninku našich 
nebojácných hasičů, při pohádkovém 
lese ve Snopoušovech...

Příležitosti pro společné chvíle najde-
me vždy a všude, stačí se jen trochu po-
rozhlédnout přes ploty našich zahrad 
a zapojit se do dění za plotem. Přeji 
vám  krásné a pohodové prázdniny. 

Robert Hajšman

výsledky voleb do Evropského parlamentu 
 konané na území ČR ve dnech 24.05. – 25.05.2019 

V obci se volilo ve 4 volebních okrscích s počtem 791 voličů.
Bylo odevzdáno 233 obálek, volební účast činila 29,46%.

platné hlasy
číslo název strany celkem v %

1 Klub angažovaných nestraníků 2 0,87
5 Občanská demokratická strana 25 10,96
6 ANO, vytrollíme europarlament 11 4,82
7 Česká str.sociálně demokrat. 14 6,14
9 Komunistická str.Čech a Moravy 16 7,01

12 Koalice Rozumní, ND 3 1,31
14 NE-VOLIM.CZ 1 0,43
16 Vědci pro Českou republiku 2 0,87
19 PRO Zdraví a Sport 2 0,87
24 HLAS 4 1,75
25 Koalice Svobodní, RČ 2 0,87
26 Koalice STAN, TOP 09 29 12,71
27 Česká pirátská strana 30 13,15
28 Svob.a př.dem.-T.Okamura (SPD) 21 9,21
29 ALIANCE NÁRODNÍCH SIL 1 0,43
30 Ano 2011 45 19,73
34 Demokratická strana zelených 2 0,87
39 Křesť.demokr.unie-Čs.str.lid. 13 5,70
40 Alternativa pro Česk. rep.2017 5 2,19
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Informace obecního úřadu Informace obecního  úřadu

USNESENÍ Č. 4

 ze zasedání zastupitelstva obce konaného dne 16. května 2019 v Dolní Lukavici
Zastupitelstvo obce Dolní Lukavice: 
A) volí:

 » Návrhovou komisi ve složení: Marek Maňour a Michal Böhm
 » Ověřovatele zápisu: Mgr. Lenka Zedníková, Ing. Michal Švec

B) schvaluje:
 » program veřejného zasedání zastupitelstva obce
 » návrh na odkoupení pozemků p.p.č. 692/43, 692/190, 692/191, 692/192, 692/193,  

692/195, 692/196 v k.ú. Dolní Lukavice, ostatní komunikace, ostatní plocha v intravi-
lánu obce (Pajzovna). Nyní jsou parcely ve vlastnictví mnoha osob. Jedná se o místní 
komunikaci, ve které je uložena technická infrastruktura obce.

 » návrh na zakoupení komunální techniky – traktůrek včetně výměnného příslušen-
ství pro univerzální využití (hydraulika, radlice, sypač, sněhová fréza čelní nakladač, 
zametací kartáč, mulčovač) v cenové relaci cca 600.000 Kč bez DPH 

 » návrh na provedení plošné opravy odfrézováním stávajícího povrchu a poklád-
kou nového asfaltového koberce na místní komunikaci v Dolní Lukavici p.č. 
692/31, 692/109, 692/44 a část p.č. 692/52 dle cenové nabídky firmy Chmelíř, s.r.o. ze 
dne 6.4.2019 ve výši 780.300 Kč bez DPH + lokální opravy místních komunikací- ter-
mín květen 2019

 » návrh na posouzení záměru dle ust. 84 odst. 2 písm. 1) zákona o obcích na změnu 
katastrálních území uvnitř obce – mezi Lišicemi u Dolní Lukavice a Dolní Lukavicí. 

 » opravu v textu strategického rozvojového plánu obce: Při přípravě investičních akcí 
obce bylo při kontrole rozvojových dokumentů zjištěno, že při vyhotovení veřejně 
přístupné verze vypadl bod změny využití bytu v MŠ. Zastupitelstvo obce schvaluje 
opravu Strategického rozvojového plánu obce, aktualizace č. 1, kdy tento byl schválen 
ZO 12. 12. 2018 včetně investice do realizace stavebních úprav ve stávajícím bytu v bu-
dově Mateřské školy – objekt čp. 199 v Dolní Lukavici pro rozšíření prostoru jídelny 
ZŠ a zvětšení kapacity MŠ, odhad nákladů 2 mil. Kč, přičemž při vyhotovení veřejně 
přístupné verze došlo omylem k vypadnutí tohoto bodu. Zastupitelstvo obce potvr-
zuje, že strategický rozvojový plán byl projednán a schválen včetně opravené verze.

C) bere na vědomí: 
 » kontrolu plnění usnesení
 » zprávu starosty z mezidobí konání veřejných zasedání
 » zprávu kontrolního výboru
 » zprávu finančního výboru o provedení kontroly hospodaření a dodržování rozpočtu 

za I. čtvrtletí 2019, informace o finančním stavu obce
 » zprávu o hospodaření v obecních lesích a stavu lesa k 31. 3.2019 
 » zprávu výboru pro kulturu a média
 » návrh žadatelů na pořízení územního plánu a jeho změny v lokalitě k.ú. Lišice u Dol-

ní Lukavice (Údolí Luny)

 » informace o připravovaných akcích
 » návrh zastupitele pana Roberta Hajšmana na provedení modernizace víceúčelového 

hřiště u ZŠ v Dolní Lukavici (položení umělého povrchu, montáž mantinelů, odra-
zové stěny, další herní prvky, umělé osvětlení). 

D) zamítá: 
 » žádost pana XXX, trvale bytem XXX o odkoupení části pozemku p.č. 1921 a 1920 v k.ú. 

Lišice o výměře 110 m2

E)  ukládá: 
 » zastupiteli Michalu Komorousovi seznámit vlastníky nemovitostí s návrhem záměru 

na změnu katastrálních mezi Lišicemi u Dolní Lukavice a Dolní Lukavicí a předložit 
písemně analýzu jejich vyjádření starostovi obce, termín do 24. 6. 2019

 » zastupiteli Michalu Komorousovi projednat s majiteli nemovitostí v Lišicích a části 
DL k Lišicím přiléhající, kteří dosud nemají uzavřenou smlouvu o vypouštěné od-
padních vod, splnění této smluvní povinnosti a podat písemnou zprávu zastupitel-
stvu obce do 27. 6. 2019

 » zastupiteli Robertu Hajšmanovi provést průzkum trhu na provedení modernizace 
víceúčelového hřiště u ZŠ v Dolní Lukavici a předložit zastupitelstvu obce písemnou 
analýzu porovnání nabídek dodavatelů do 27. 6. 2019

 » místostarostovi obce zajistit zpracování závěrečného účtu obce za rok 2018 a zveřej-
nění 15 dnů před konáním veřejného zasedání zastupitelstva obce 

Michal Böhm                  Vítězslav Opálko 
místostarosta        starosta

Poděkování 

Děkujeme panu starostovi, místostarostovi a všem 
zastupitelům za nový asfaltový povrch v části 

Pajzovny v Dolní Lukavici. 

Obyvatelé Pajzovny
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ZŠ  a  MŠ ZŠ  a  MŠ

ZPRÁVY ZE ŠKOLY A ŠKOLKY

ZÁKLADNÍ ŠKOLA 
Vážení čtenáři, nejprve bych chtěla poděkovat všem mým kolegům za práci během 
celého školního roku, mého prvního „v Lukavici“, který se blíží ke svému cíli. Čeká 
nás ještě hodně akcí, ale mnohé jsme již zažili. Dětem i žákům přeji krásné prázdniny 
zalité sluncem, nicnedělání a spoustu zážitků a dobrodružství. Všem ostatním přeji 
hlavně odpočinkové léto. 

V příštím školním roce (2019/2020) by do 1. třídy mělo nastoupit 7 žáků, do školky 
je přijato 16 dětí. Třídní schůzka pro zákonné zástupce budoucích „prvňáčků“ se 
koná v pondělí 24. 6. od 16.00 hodin v I. třídě, o den později (25. 6.) je schůzka 
rodičů pro budoucí „školkáčky“, také od 16.00 hodin ve třídě Hvězdičky. 

Mgr. Lenka Hajšmanová, DiS. 

Výlet na rozloučenou
V pátek 24. 5. se celá pátá třída spolu 
s paní učitelkou a panem školníkem 
vydala na cestu do Prahy. Cesta vlakem 
byla dlouhá, ale my jsme se zabavili! Po 
vystoupení na Hlavním nádraží zahájil 
náš výlet pan školník společnou fotkou 
a pak jsme se vydali směr Václavské ná-
městí. U soch sv. Václava nás čekal první 
úkol z malé knížky, kterou nám vyrobila 
paní učitelka. Zjistit jména postav sto-
jících kolem soch Václava nám zabralo 
pár minut díky ochotě turistů i obyvatel 
Prahy.

Od Václaváku jsme se vydali ke Staro-
městskému náměstí kolem Prašné brány, 
tou prošel každý z nás. A pak už začalo 
být pěkně rušno. Davy lidí všude kolem 

nás a nejvíce před orlojem. Nakoupili 
jsme si trdelníky, vyfotili se s obrovský-
mi živými plyšovými postavami. Ale 
stihli jsme najít i 27 křížků u radnice, 
pomník J. Husa, Týnský chrám, prostě 
všechno důležité. Po delším pobytu na 
náměstí zamířila naše třída na Karlův 
most. Trochu jsme zabloudili, ale Anič-
ka L. prohlásila, že máme vyndat mapu, 
podle které už to byla brnkačka. Pře-
krásný výhled z mostu na Hrad, Národ-
ní divadlo, řeku... byla to nádhera!

Náš výlet za historickými památkami 
Prahy jsme zakončili výstupem na Praž-
ský hrad. Byla to pěkná dřina, ale odmě-
na byla sladká. Krásný výhled na celou 
Prahu! Kontrola před vstupem do Hradu 

byla chvilku děsivá - museli jme sundat 
batohy, roztáhnout ruce, prostě projít 
prohlídkou. Ale na konci jsme se nasmá-
li. Na nádvoří jsme viděli i výměnu hrad-
ní stráže, podívali se dovnitř chrámu sv. 
Víta, kde to bylo opravdu nádherné!

Cestou z Hradu dolů po „starých zámec-
kých schodech“ nám pan školník zazpí-
val stejnojmennou písničku. Škoda, že 
školníkův talent cizinci neocení, ale nám 

to zvedlo náladu.

Cesta metrem zpět na Hlavní nádraží 
byla opět veselá. Vlak s menším zpož-
děním nás dopravil do naší cílové sta-
nice, kde naši rodiče již čekali. Plni 
dojmů jsme se vrátili. Všichni jsme si 
to moc užili a na výlet budeme dlouho 
vzpomínat!

žáci 5. ročníku

Školní výlety, exkurze a dramatický kroužek
2., 4. a 5. ročník vyrazil na školní výlet do Mariánských Lázní a Kynžvartu v pátek 
7. 6., 1. a 3. ročník o týden později (14. 6.)na environmentální program do Újezdu 
nad Mží. Čtvrťáci a páťáci ještě shlédli krásně propracované repliky korunovačních 
klenot na Kozlu v rámci vlastivědné exkurze se skvělým výkladem pana průvodce.

Jako každoročně i letos nacvičil dramatický kroužek představení pro děti i rodiče. 
V zimě jsme mohli shlédnout pohádku Zimní královna a v červnu Dívku z obrazu. 

Mgr. Liběna Doležalová                                                                                                                                     

OD PŘÍŠTÍHO ŠKOLNÍHO 
ROKU BUDE PROVOZ 

ŠKOLNÍ DRUŽINY 
 OD 6.15 hodin a PROVOZ 

MATEŘSKÉ ŠKOLY 
OD 6.00 hodin.

VOLNÉ PRACOVNÍ MÍSTO
Základní škola a mateřská škola 
přijme do pracovního poměru 
VEDOUCÍ ŠKOLNÍ JÍDELNY  

na úvazek 0,5 s nástupem 
od 1. 8. 2019. Bližší informace na 

telefonním čísle 739 024 080.

Oslava Dne dětí - Integrace na hřišti aneb den plný sportu!!! 
Žáci 1., 2. a 3. ročníku naší školy měli možnost oslavit Den dětí netradičním způso-
bem – účastí na 15. ročníku akce Integrace na hřišti aneb den plný sportu, kterou 
3. 6. uspořádala ZŠ speciální a Praktická škola Diakonie ČCE Merklín.

Sportovní den – soutěž družstev složených z žáků běžných škol a zároveň žáků spe-
ciální a praktické školy. Zažít handicapované děti „v akci“ je ten nejefektnější způsob 
integrace. Hráči Regionální fotbalové akademie v Plzni na stanovištích hodnotili vý-
kony členů družstev při běhu, hodu, skoku, slalomu a zapisovali výsledky. Po splnění 
všech disciplín a občerstvení si mohly děti vyzkoušet tréninkové rozcvičky mladých 
fotbalistů. Největší radost udělaly dětem odměny v podobě plyšáků. 

Na nudu nebylo v průběhu programu ani pomyšlení: prohlídka hasičského auta HZS 
Plzeňského kraje, malování na obličej, stánky s občerstvením, fotografování u auto-
busu FC Viktoria Plzeň, autogramiáda fotbalistů, fotbalové fandění - hráči akademie 
sehráli historicky první zápas s žáky speciální školy. Na závěr vyhlášení výsledků 
soutěže. Naše družstvo MARVEL získalo krásné 3. místo! Drobné odměny dostali 
všichni účastníci. Výsledky dnes nebyly tím nejdůležitějším. Spousta zážitků, nová 
kamarádství, příjemná atmosféra, …tak za rok rádi přijedeme zas! 

Mgr. Ivana Kvíderová
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loutku a odvézt si ji domů. Výlet  novým, krásným, žlutým autobusem se vydařil 
a jistě se mnozí z nás mezi loutky, ať už do muzea nebo například do divadla Alfa, 
rádi vrátí. 

Za celou školku přejeme krásné prázdniny!

 Za Sluníčka a Hvězdičky Irena Režňáková

MATEŘSKÁ ŠKOLKA
Konec školního roku je vždy trochu hek-
tický nejen ve škole, ale i ve školce. Jako 
bychom chtěli ještě stačit vše, co nám 
nevyšlo během roku. Ale tak to opravdu 
není. Kdo sleduje naše aktivity po celý 
školní rok, je obeznámen také s našimi 
akcemi během každého měsíce. A měsíc 
červen je poslední měsíc školního roku 
a ještě začíná Mezinárodním dnem dětí, 
takže těch akcí musíme stačit mnoho.

Velmi významnou událostí pro nás byla 
spojená oslava Svátku dětí a také rodi-
ny. Setkání se uskutečnilo na školkové 
zahradě pod názvem „Setkání bledých 
tváří a indiánů“, za hojné účasti rodičů, 
vedení ZŠ, ČŠI a OÚ. Máme skvělé rodi-
če. Naši výzvu k akci nejen vyslyšeli, ale 
aktivně se podíleli na atmosféře setkání. 
Postavili nám na zahradě indiánské te-
pee, předvedli bubnování, doprovodili 
nás na kytaru, dětem i sobě připravili 
vhodné oblečení v duchu akce a mohut-
ným potleskem povzbuzovali účinkující 
drobotinu. Bylo to překrásné odpoled-
ne. Vydařilo se i počasí, což byl jeden 

z předpokladů připraveného progra-
mu. Všichni společně jsme pak setrvali 
v družné debatě a po indiánské hostině, 
kterou šikovné maminky pro své indiány 
nachystaly, došlo i na opékání špekáčků 
u indiánského ohně. Děkujeme rodičům 
za slovní podporu a poděkování za naši 
práci a zároveň i my děkujeme, že si s ro-
diči nasloucháme, že jsme si nápomocni 
a vzájemně podporováni.

Horké dny, které nás v tomto období tro-
chu trápí, naši školkovou partu rozhodně 
neodradily od společného výletu. Letos 
jsme si vybrali za cíl muzeum. V mu-
zeu bývají kosti dinosaurů, stará auta 
a letadla a mnoho jiných zajímavých věcí. 
My jsme však navštívili Muzeum lou-
tek v Plzni. Mohli jsme si prohlédnout 
loutky různých velikostí, loutky papíro-
vé, dřevěné i z látky. A dokonce jsme si 
vyzkoušeli, jak se hraje divadlo. A u těch 
nejznámějších jsme se i vyfotili. Spejbl 
a Hurvínek od pana Skupy mají v muzeu 
čestné místo. Pak jsme si v tvořivé díl-
ně mohli vyrobit každý svoji papírovou 

ZŠ  a  MŠ

Rozhovor - Zdeněk Krs
Rozhovor se Zdeňkem Krsem (*1976 ), nájemcem KD Snopoušovy. Je ženatý, má 
dvě dcery a žije v Horní Lukavici.

Jak ses k nájmu v  KD dostal? A kdy 
to bylo?
O možnosti pronájmu mě informoval 
kamarád Standa Babka, který je stálým 
štamgastem této pěkné hospůdky. Ná-
sledně jsem se dohodl se starostou obce 
panem Opálkou na pronájmu od května 
2015. 

Jaký byl tvůj prvotní záměr s tímto 
objektem?
Samozřejmě jsem chtěl zachovat otevře-
ní výčepu hospůdky, tak jak bylo zvykem, 
ale hlavním záměrem bylo využití sálu 
na koncerty a jiné hudební produkce. 
Dále využívat sál na různé rodinné osla-
vy apod. Myslím, že záměr byl splněn.

Budova je obecní a ty jsi do interiéru 
také vložil hodně úsilí, co se tu za tebe 
změnilo?
Především bylo nutné udělat samostat-
ný bar na sále a oddělit tak výčep od 
sálu. Rovněž jsem udělal zamykací šat-
nu. Hlavně na osvětlený bar na sále byly 
kladné ohlasy návštěvníků akcí. Při vět-
ších akcích bylo důležité nápor návštěv-
níků rozdělit na dvě prodejní místa.

Jaké akce jsi zde pořádal?
Za 4 roky svého působení jsem zde 
pravidelně pořádal koncerty kapel Bru-

tus, Kabát revi-
val, Extra Band 
revival, Lucie re-
vival, Sifon. Další 
pravidelnou akcí 
byla Poslední leč, 
kterou pořádalo 
místní myslivecké 
sdružení Lukavan. 
Samozřejmě ne-
smím opomenout 
akce ve spolupráci 
s Obcí Dolní Luka-
vice (Dětský maškarní karneval, setkání 
důchodců, divadelní představení, rodáci, 
cyklistické závody COPR apod.)

Co považuješ za pozitiva a co za nega-
tiva tohoto objektu?
Pozitivem objektu je jeho řešení, kdy je 
možné využívat samostatně výčep i sál 
a to zcela nezávisle. Negativem objektu, 
je časová náročnost při vytápění sálu. 

Jaká je otevírací doba? Navštěvuje 
hospůdku hodně místních štamgastů? 
Pravidelně středa 17-21 hodin, pátek, 
sobota 17-23 hodin, neděle 17-21 hodin. 
Divil jsem se, jak jsou místní naučeni 
chodit do místní hospůdky. V létě se sice 
návštěvnost zvedala příjezdem chatařů, 
ale v průměru byla po celý rok slušná. 

Rozhovor
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Pozitivum je venkovní altán, kde si 
místní k pivu často grilují.

KD jsi věnoval hodně času a úsilí. 
Připravoval jsi vždy sál na naše obec-
ní akce, vytápěl, zajišťoval obsluhu. 
Jaké je tvoje povolání?
Vlastním firmu, která má širší okruh 
činností. Tudíž provozování KD a po-
řádání akcí na sále jsem bral spíše, jako 
odreagování. Ale musím souhlasit, časo-
vě to náročné bylo. Hostinský nemůže 
hledět na čas. Musí to dělat srdcem. Po-
kud v tom bude hledat obrovský výdělek, 
tak je lepší to nedělat. Zákazník to pozná. 
Dalším oříškem v této branži je sehnat 
zodpovědné lidi. To byl jeden z hlavních 
důvodů ukončení pronájmu. 

K 30. 6. 2019 končíš, co bys vzkázal 
dalšímu zájemci a co štamgastům?
Štamgastům přeji dobrého hostinského 
s dobrým pivem a pěkným uklizeným 
prostředím. A co vzkázat novém nájem-
ci? No nevím, každý má nějaké předsta-
vy a očekávání. Tak tedy, ať se mu splní!

Děkuji za rozhovor, ať se daří, Eva Horová

Palestina v dobách Ježíše Krista a v současnosti
V pátek 17. května proběhla v Chovatelně další cestovatelská přednáška Slávka Hon-
zíka. Tentokrát nám předal své poznatky z cesty do Palestiny, Izraele. Dostali jsme se 
do Betléma, k řece Jordánu, Mrtvému moři. Promítání bylo opět doplněno zajímavý-
mi předměty z cest. Děkujeme.

Eva Horová

Kultura

Noc kostelů 2019 se vydařila
V pátek 24. května v lukavickém kostele sv. Petra a Pavla proběhla Noc kostelů. Již po-
druhé se nám podařilo zapojit se do celostátního projektu, do kterého se v Plzeňském 
kraji letos přihlásilo celkem 133 kostelů. Večer zahájil P. Peter Hermanovský, který 
všechny přítomné následně seznámil s histo-
rií a významem liturgických oděvů. Dozvě-
děli jsme se o liturgických barvách, při jakých 
příležitostech se nosí a o typech oděvů. Po 
osmé hodině jsme přivítali vzácnou návštěvu. 
Z Indie nás navštívili Lenin a Regina a z Jižní 
Afriky k nám zavítala Azola. Představili se, 
zazpívali písně v jejich rodném jazyce a Azo-
la dokonce zarecitovala báseň, která sklidila 
obrovský potlesk. Poté odpovídali na otázky 

diváků. Se sympatickými a přátelskými hosty v kostele pano-
vala příjemná atmosféra.

Ve 20.45 hodin jsme si zapálili svíčku a společně se s P. Petrem 
Hermanovským pomodlili. Závěr večera patřil plzeňskému 
souboru středověkých písní Gutta pod vedením Mgr. Jiřího 
Hlobila, který na začátku vystoupení představil pianistku 
Evu Voříškovou, která zahrála skladby od J. S. Bacha a G. F. 
Händla. Rozloučila se s námi působivou skladbou Ave Maria. 
Hudebníci ve středověkých kostýmech zahráli církevní i li-
dové písně na dobové nástroje. Hudba byla prokládána verši, 
které recitoval Mgr. Jiří Hlobil.

Noc kostelů v Dolní Lukavici uzavřel plzeňský biskup Mons. ThLic. Tomáš Holub 
Th.D. Po skončení akce si prohlédl kostel. Obdivoval interiér, faru a hezky nasvět-
lené a upravené prostranství kolem této církevní památky. Pan biskup neodmítl ani 
pozvání na malé občerstvení se všemi účinkujícími do hospůdky Chovatelna. Děkuji 
panu faráři za spolupráci, všem účinkujícím a veřejnosti, která k nám zavítala. Z čet-
ných pozitivních reakcí mohu konstatovat, že se tento netradiční a výjimečný večer 
vydařil a přilákal velký počet zájemců.               Eva Horová

Bosochodník v Dolní Lukavici pro radost i pro zdraví
30. května 2019 byl slavnostně odhalen bosochodník na školní zahradě dětmi z me-
ditačního kroužku pod vedením Š. I. Lexové. Byl 
vytvořen ve spolupráci dětí a Spolku Přátel Matky 
Země, který podporuje bosou turistiku. Poděková-
ní patří panu starostovi a paní ředitelce ZŠ za povo-
lení k realizaci našeho nápadu, panu Jiřímu Lexovi 
za vytvoření základů a dětem z meditačního krouž-
ku za pomoc na cedulce a při sbírání a naplňování 
bosochodníčku přírodninami.

O 15.00 hodině se sešly na školní zahradě i ostatní 
děti a připojili se i někteří rodiče a učitelský sbor. 
Před samotném odhalení bylo představeno a vy-
světleno k čemu vlastně bosochodník slouží, poté 
děti zarecitovaly básničku o bososchodníčku, kte-
rou jsme společně vymysleli a pak už přišla na řadu 
první bosá procházka. Procházeli se děti, rodiče 
a připojily se i paní učitelky a moc se jim to líbilo. 
Bosý chodník neboli pěšinka pro bosé nohy se sklá-
dá z několika různých přírodních povrchů. Slouží 
k masírování plosek nohou (reflexologie - určité 
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body na chodidle jsou propojeny s orgá-
ny v našem těle a takto jsou stimulovány 
k lepšímu prokrvení, regeneraci a funk-
ci) a dopřává tak mimořádný smyslový 
zážitek. Chození na boso je zdravé, uvol-
ňující, nabíjí energií, dodává pocit rados-
ti. Stačí jen sundat boty, ponožky a dělat 
to, co naši předkové dělali odnepaměti 
a to JÍT NABOSO! Veřejnosti je přístup-
ný jen po 16.00 hodině nebo o víkendu. 
Na závěr přikládám naši společnou 
básničku:

Bosochodník na nožky
sundáme si ponožky
písek, šišky, klacíky
procvičíme prstíky

kameny, mech a kůra
nejsou žádná horská tůra 

masíruje špičky, paty
relaxovat můžeš taky

bosochodník hravý
je velice zdravý 

a naše nožky BAVÍ!
 

 Štěpánka Inka Lexová 

Dětský den v Krasavcích ...
byl asi vůbec první v historii. Pokud ne, tak se 
omlouvám, že na někoho zapomínám, jelikož nejsem 
rodák, ale náplava z Plzně. Tento den byl nádherný 
již od rána. Sluníčko, teplíčko, den jako vymalovaný 
z pohádky.

Na děti bylo celkem připraveno šest atrakcí. Skok 
v pytli, běh s míčkem na lžíci, zatloukání hřebíků, 
házení míčků na plechovky, házení míčků do pře-
pravky a rychlý průlez tunelem. Nasazení dětí bylo 
velké a soustředěné, každý se snažil o co nejlepší vý-
sledek. Po splnění jednotlivých disciplín dostal každý 
na ruku barevné razítko, aby za to mohl dostat drobné věcné ceny a hlavně sladké 
odměny. Večer pak dětský den pokračoval i s rodiči u místního ohniště, od kterého 
se táhla vůně buřtů přes celou vesnici. Celý den se povedl a uvidíme, co za rok. 

Marcel Fischer

Výprava na sever 
Ve dnech 24.-27. května se parta dobro-
druhů z Dolní Lukavice (Václav Dvořák, 
Radek Tureček, Josef Kasl) a okolí pod 
vedením Slávka Honzíka vypravila na 
cestu do Dánska. Prvním cílem byl ma-
ják na severu, který od roku 1900 stále 
více sužuje písečná duna Rubjerg Knude, 
která již zasypala místní muzeum a ka-
várnu. Stavba je z větší části již zasypána. 
Dle odhadů za rok či dva zmizí úplně. 

Slávek sděluje: „Zažili jsme zde pěknou 
větrnou vichřici. Všichni jsme měli plné 
oči písku. Avšak stálo to za to. Je to jed-
no z hojně navštěvovaných míst turisty 
z celého světa." Přínosná byla i návštěva 
starých dánských měst Jelling a Aarhus, 
prohlídka nejstaršího vikingského po-
hřebiště či skanzenu Trelleborg. Když se 
přesouvali mezi dánskými ostrovy, vyu-
žili druhého nejdelšího mostu na světě.  

Jeden z večerů si užívali šumění mořských 
vln, neboť byli ubytováni v kempu neda-
leko pláže. Cestovali třemi auty a celkem 
najeli 2800 km. Slávek Honzík na závěr 
sděluje: „Další výprava bude do San Ma-
rina. Doufám, že se k nám přidá více míst-
ních obyvatel."

Eva Horová

100 let Sokola
Ve dnech 15. - 16. června proběhly oslavy 100 let Sokola v Dolní Lukavici. Program 
byl pestrý a přilákal všechny věkové kategorie místních i přespolních obyvatel. V so-
botu dopoledne slavnost probíhala ve venkovním areálu sokolovny. Velká část interi-
éru i exteriéru byla po čerstvé rekonstrukci. Po 
stručném úvodním slovu předsedy Václava Pel-
ce obsáhleji v sokolské uniformě pohovořil Pavel 
Hajžman, člen výboru TJ, který po dlouhém po-
tlesku předal slovo hospodáři TJ Radku Vrbovi. 
Krátce poté ocenění dostali členové TJ (Jaroslav 
Babka – in memoriam, Zdeňka Babková, Ing. 
Zdeněk Kot, Jaroslav Stehlík). Všichni obdrželi 
čestné uznání a knihu 100 let sportu v Dolní Lu-
kavici, která byla záhy pokřtěna. Kmotrem kni-
hy se stal pravnuk nejdéle úřadujícího starosty 
tohoto spolku Ing. Václav Turek, který po celou 
dobu dopoledního programu držel v sokolské 
uniformě se svou manželkou Gabrielou čestnou 
stráž s českou vlajkou. Po křtu knihy následova-
la autogramiáda. Kniha šla rychle na odbyt. Při 
nákladu 500 ks se za dva dny prodalo necelých 
200 výtisků! 

Samozřejmě že zde nechyběl ani hudební soubor Lukaváček (pod vedením Mgr. 
N. Květoňové, která oba dny oslav moderovala a ještě stihla vystoupit se ženami 
z TJ Sokol Přeštice) a taneční vystoupení místních děvčat Magic Girls (pod vedením 
Š. Lexové). Tentokrát tanečnice zaujaly jako roztleskávačky a předvedly moderní 
street dance. Překvapením bylo slavnostní odhalení pamětní desky na lukavické 
sokolovně (s nápisem: „Na památku zakladatelům Sokola Dolní Lukavice 100 let“). 
Po tomto aktu zazněla česká národní hymna. Program krátce po poledni zpestřili 
žáci z místní ZŠ. S paní ředitelkou Mgr. L. Hajšmanovou nacvičili svižnou ukáz-
ku jejich perfektní pohybové zdatnosti. Skladbu „Cesta“ z XVI. Všesokolského sletu 
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(z roku 2018) bravurně předvedly ženy 
z TJ Přeštice a TJ Dobřív, které byly i po-
druhé odměněny dlouhým potleskem 
za secvičení historické skladby z roku 
1932. Z TJ Sokol Přeštice cvičily také 
děti (7-10 let). Velkým překvapením bylo 
vystoupení současných členů TJ, kteří 
nacvičili historickou skladbu ze sletu. 
Jelikož program neměl chybu a bylo za-
jištěno bohaté občerstvení, mnozí zůstali 
i na vystoupení dechového a tanečního 
orchestru Skalanka ze Švihova. Odpoled-
ne se areál zaplnil převážně dětmi, které 
měly možnost zapojit se do sportovních 
her, vyšplhat na vysokou lezeckou stěnu, 
užít si skákacího hradu či pěnovou party. 
V 16 hodin začala hrát kapela Asfalt, kte-
rou ve 20 hodin vystřídala Ponorka band. 
Taneční parket se brzy zaplnil, ve sta-
nech to žilo a k radosti všech přítomných 
přispělo i to, že bouřka, která se hnala od 
Přeštic, nás nakonec minula. Celou so-
botu provázelo krásné slunné a letní počasí.

S oslavami se pokračovalo v neděli odpo-
ledne na fotbalovém hřišti. Ve 13.50 hod 
zde přistál první parašutista z Aeroklu-
bu Plzeň-Bory. Následovalo ho 11 dalších, 
mezi nimi také tři ženy. Seskočili s nápi-
sem 100 let Sokola, dvěma českými vlaj-
kami. Byli přivítáni nadšeným pokřikem 
a potleskem. Aeroklub Plzeň-Bory věno-
val dárkový certifikát na tandemový se-
skok, který v soutěži výkopu míče co nej-
blíže k umístěnému terči vyhrál Stanislav 
Stavinoha z DL. Ve druhé soutěži zabo-
doval Bohumil Havel ml. (z fotbalového 
týmu Slovan Velvary, jezdí do Lišic na 
chalupu), který vyhrál 3 piva. Následova-
lo utkání mini žáků z DL proti mini žá-
kům Chlumčany (6:8) a utkání starší pří-
pravky žáků DL (10:6). V 16 hodin jsme 
přivítali fotbalistky FC Viktoria Plzeň 
ve složení: 1 Holíková Adéla, 2 Kotrčová 
Kateřina, 5 Ondrášková Adéla (kapitán), 
6 Nehodová Nicole, 7 Kolorosová Sára, 
9 Pacandová Simona, 12 Markelová Petra, 

14 Nesvedová Michaela, 15 Mikešová Marie, 16 Švá-
bová Kamila, 18 Mrázová Miroslava, 22 Beštová Jana 
(trenér Lukáš Růžička). Ligové A mužstvo žen se 
utkalo s mužstvem A mužů 4. třídy Dolní Lukavice 
ve složení: 16 Rotenborn David, 13 Hajšman Robert, 
11 Kastner Marek, 12 Šmiřák Jakub, 3 Maritz Martin, 
5 Havel Bohumil ml. 6 Lecjaks Václav, 10 Rotenborn 
Miroslav, 8 Ščislák Daniel, 9 Zahradník Jan, 14 Ko-
koška Radek ml., 2 Kokoška Radek st., 4 Hajšman 
Pavel (kapitán), 7 Bešta David, 15 Rajchart David, 
1 Baumruk Václav, Frančík Karel (trenér Stanislav 

Stavinoha). Pomezními rozhodčími byli: Václav Pelc, Václav a Libor Milota. Zápas 
skončil remízou 7:7. Oslavy pokračovaly neplánovanou zábavou s hudební skupinou 
Asfalt v pergole sokolovny do nočních hodin.

TJ Sokol si k této příležitosti připravil knihu a dárkové předměty: pohlednici (zpraco-
val Václav Živný), čokolády s logem Sokola, propisovací tužky a igelitové tašky. V rám-
ci jubilea byla Helenou Kastlovou zrekonstruována sokolská vlajka z roku 1924, která 
byla po celý sobotní program vystavena. Historie byla přehledně zdokumentována 
fotografiemi na nástěnkách v předsálí sokolovny. Mnozí se na snímcích našli! Nejen 
za sebe, ale také z četných reakcí diváků mohu s radostí říci, že se oslavy, které se 
nebudou jen tak opakovat, vydařily a všichni na ně budeme ještě dlouho vzpomínat. 
Velké díky patří Pavlovi Hajžmanovi, bez něhož by oslavy nevznikly!

Eva Horová

Kniha 100 let sportu v Dolní Lukavici
od Evy Klepsové (Horové) nesmí chybět ve vaší 
knihovně. Pokud jí ještě nemáte, můžete si ji zakou-
pit v sokolovně. Pojednává o vývoji sportu v Dolní 
Lukavici. Dozvíte se o počátcích Sokola, DTJ, jak se 
na hraběcích kurtech hrál tenis a jak na Sládkovic 
rybníce hokej. Podrobně je zpracován fotbalový, no-
hejbalový oddíl a fotbalová přípravka. Nahlédnout 
můžete do historie sletů a spartakiád či si přečíst za-
jímavé vyprávění pamětníků. Vše je doplněno boha-
tými obrazovými přílohami, tabulkami, dokumenty 
a je zpracováno do roku 2019. Kniha má 336 stran. 
Graficky zajistil Ing. Radek Hora.

Chtěl bych poděkovat všem, kteří se jakkoliv podíleli na oslavách 100 let Sokola. 
Vzhledem k uzávěrce Hlasatele do 17. 6. si na mé ohlédnutí za vydařenými oslavami 
počkejte do příštího (srpnového) čísla a rovněž na fotografie, které zveřejníme. Nyní 
je naleznete na obecním webu: www.dolni-lukavice.cz.
           Pavel Hajžman
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Chovatelé na Lukavicku – 2. část
Václav Mašek (*1966)

U Mašků v Dolní Lukavici (čp. 43) na hospodářství byl vždy dobytek. Rodiče toho 
měli moc, proto jim pomáhaly jejich děti. Později už Maškovi chovali jen kachny, 
prasata, slepice. Václav Mašek v tomto prostředí odmalička vyrůstal a práce s dobyt-
kem ho bavila. V roce 2009 ho oslovil chovatel Václav Zach, zda by se přidal do Čes-
kého svazu chovatelů. Václav Mašek souhlasil. Krátce na to získal členskou legitimaci 

(na chov kachen čínských) a postupem času začal také 
vystavovat. Když se pana Maška zeptáte, čím je krmí 
a kolik jich má, odpoví: „Počet kolísá, někdy jich mám 
30, jindy i 50. Líhnou se vždy na jaře a na podzim, ale 
v loňském roce se kachňata např. vylíhla až na Váno-
ce, což je nepříjemné v lednových mrazech. Ale nedá 
se nic dělat. Mám 13 káčat. Krmím je šrotem, namoče-
ným tvrdým chlebem, brambory, pšenicí a od jara do 
podzimu chodím na kopřivy.“ Na výstavách drobného 
zvířectva, konaných v Dolní Lukavici vždy na podzim, 
pan Mašek vystavuje kolekci kachen čínských. Dnes 
se může pochlubit již čtyřmi poháry - Čestné ceny 
ČSCH Dolní Lukavice z let 2010, 2016, 2017, 2018. 

Václav Dvořák (*1955)
Václav Dvořák z Dolní Lukavice (čp. 143) v chovatelském prostředí vyrůstal. Jeho 
otec (Josef Dvořák) choval králíky a holuby. Když panu Dvořákovi bylo osm let, stal 
se mladým chovatelem. Nejdříve choval andulky a korely, které měl nejprve v kleci 
venku. S tatínkem pak společně vyrobili první voliéru. Postupem času pan Dvořák 
začal svůj chov rozšiřovat např. o zlaté bažanty a další dru-
hy ptactva (Alexandr rudohlavý, Alexandr malý, Rozela 
pestrá, Rozela žlutohlavá. 

V současné době má tyto druhy ptactva. Z větších: Rozela 
Penant, Rozela pestrá, Papoušek nádherný, Papoušek hor-
ský, Papoušek senegalský, Papoušek Kakariki, Papoušek 
zpěvavý, z drobnějších: Agapornis škraboškový, Agapor-
nis Fischerův, bažant zlatý, bažant zlatožlutý, bažant Elliot, 
z nejmenších dále Rýžovník šedý, žebřička, holoubek dia-
mantový, kanár. Pan Dvořák také vystavuje na výstavách 
v Dolní Lukavici, kde již vyhrál čtyři čestné ceny (v letech 
2000, 2003, 2004 a 2006). V rámci ČR jezdí po burzách, 
kde nakupuje a prodává. Chovatelství s sebou vedle radostí 
přináší také povinnosti. Pan Dvořák sděluje: „Krmím slu-

nečnicí, ovsem, prosem ráno a večer, dvakrát týdně dodávám mrkev a jablka a samo-
zřejmě nesmím zapomenout na vodu, jednou týdně čistím voliéry a dno stelu pískem.“ 
Příprava na chovnou sezónu začíná vždy v únoru zkvalitňováním stravy ptactvu 
(např. přidáváním vitamínů: naklíčené obilí, vaječná směs apod.). Po vylíhnutí (mezi 
10. a 15. dnem, dle druhu) veškeré ptactvo pan Dvořák kroužkuje. Ptáci se líhnou 
sami a v líhni má křepelky a bažanty. Tomuto koníčku se věnuje celý život, kromě 
pauzy, kdy vykonával základní vojenskou službu.

Václav Hrubý (*1974)
Václav Hrubý z Dolní Lukavice (čp. 195) se k chovatelům 
přidal po roce 1989. Sděluje: „Nikdo u nás předtím chova-
telem nebyl, ale mě to vždycky zajímalo, tak jsem si řekl, že 
to zkusím. Rady mi do začátku poskytoval pan Brož starší.“ 
Pan Hrubý se stejně jako pan Dvořák zaměřuje na chov 
exotického ptactva. V současné době má tyto druhy: Roze-
la, Korela, Papoušek horský. Také již několikrát vystavoval 
na výstavě chovatelů v Dolní Lukavici. Má doma vystavené 
dva poháry. V současné době se díky většímu pracovnímu 
vytížení nemůže tomuto koníčku věnovat tak, jak by si sám 
představoval, proto nevystavuje.

Děkuji chovatelům za jejich čas a ochotu při rozhovoru, Eva Horová

Staré rody v Lišicích – 10. část
Rod Halamů (čp. 34, 75, 65, 113)

První zmínky o rodu Halamů nacházíme v souvislosti s Františkem Halamou (*1874), 
kovářem a kaličem, který do Lišic přišel z Čimic u Sušice. Pracoval v dolu Dobršín. 
Tam byl přemluven, aby šel pracoval do lomu ve Štěnovickém Borku. Domovské prá-
vo v Lišicích získal v roce 1899, kdy se oženil s Annou Polívkovou z Lišic čp. 34. Spo-
lu manželé měli 5 dětí: Františka (*1898, žil v Lišicích čp 113, měl tři děti), Jaroslava 
(*1900, odešel do Ptenína, měl 5 dětí), Marii (*1904, provdaná za Václava Šrámka 
v Lišicích, měli syna Václava), Jana (*1906), Annu (*1912, provdaná Burdová, žila 
v Klatovech, byla bezdětná).

V domě zůstal syn Jan (1906-1976), který 
se oženil s Barborou Vágnerovou (1910-
1988), dcerou cestáře z Nebílov. Spolu 
měli čtyři děti: Vlastu (1931-2006, žila 
v Praze), Janu (1934-1939, zemřela na zá-
pal plic), Jana (*1938, žije v Robčicích čp. 
18 po rodičích, kteří se tam odstěhovali 
z Lišic po válce, v roce 1947, Jan se ože-
nil s Marií Noskovou z Předenic a mají 
tři děti) a Ladislava (*1944). V roce 
1967 Ladislav Halama koupil usedlost 
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čp. 75 v Lišicích a dům postupně opravil. Zde dosud žije s manželkou Zdeňkou, ro-
zenou Špačkovou z Únehlů u Stříbra. Spolu mají tři děti: Ladislavu (*1969, provdaná 
Malá, žije v Přešticích), Jiřího (*1971, Lišice čp. 75) a Pavla (*1973). V roce 1980 koupil 
Ladislav Halama domek čp. 65 pro svoji maminku Barboru, aby ji měl na stáří poblíž. 
Tento domek si mladší syn Pavel přestavěl a dnes v něm žije se svojí ženou Romanou, 
rozenou Pitterovou, z Chlumčan a dětmi Lucií (*2009) a Lukášem (*2011). 

Děkuji za poskytnuté informace manželům Halamovým Eva Horová

Ten slavnostní den
Bývával to jeden z nejkrásnějších a nej-
větších církevních svátků. Jedenáct dní 
po letnicích, tedy po Svatodušních svát-
cích se slaví Slavnost Krve a Těla Páně 
nebo zkráceně řečeno Božího Těla. Pro-
hlížím si jeden starý obrázek, už je skoro 
půl století starý. Jsme obě celé bílé, od 
mašle ve vlasech až po bílé punčocháče 
(nééé!) a bílé botky. A pyšně ukazujeme 
bílé košíčky s květinovými lístky a věne-
ček navlečený na stužce. To bude slávy! 
Babi nás vždycky už od rána napomí-
ná ke spěchu, máme to sice jenom přes 
cestu, ale jsme „vejpravové“ a tamhle už 
jdou Krašaváci. A skutečně, oknem vi-
díme stejný obrázek jako každou neděli, 
od Krašavec přicházejí babičky ve sváteč-
ních šátcích a se zpěvníky v ruce, některé 
se modlí už cestou a jejich prsty přebírají 
korálky v růžencích. 

Tenkrát nevypadalo okolí kostela ani 
zdaleka tak pěkně jako dnes, kostel ob-

tékal potok, před kostelem byl můstek 
a potok pak tekl okolo Prachů a Honzíků 
lukama do řeky. Celý břeh v okolí kostela 
byl porostlý hustou náletovou vegetací. 
Za kostelem byl neprostupný prales a za 
oprýskanou zdí se rozkládala tajemná 
farská zahrada, plná starých ovocných 
stromů.

A už vyzvánějí zvony, i to zvonění je dnes 
mnohem slavnostnější a vznešenější, 
taky lidí je více než v obyčejnou neděli, 
vchod do kostela je vyzdoben mladými 
břízkami a okolo kostela jsou postaveny 
čtyři ozdobené oltáříčky, než si je pořád-
ně z okna prohlédnu, vystrčí nás babi ze 
dveří s košíčky květinových lístků a s vě-
nečkem v ruce... Věneček pletla vždycky 
babi, ani mami ani já jsme se to nikdy ne-
naučily, naším úkolem bylo pouze sehnat 
dostatek „matriálu“, totiž velikou otep 

kontryhele „chlebíčku“ a malé větvičky 
jasmínu nebo jednoduché vonné kara-
fiáty. Jako holčičky jsme měly důležitý 
úkol. Celou mši svatou jsme byly jako na 
trní, sice jsme jako vždy bloumaly očima 
po obrazech a vykrucovaly hlavičky na 
kůr, odkud zněly varhany a zpěv, vrtěly 
jsme se tak, až nás naši museli poštouch-
nout a tiše napomenout. A pak přišla 
naše chvíle: Za hlaholu zvonů vyšel po 
mši z kostelních dveří slavnostní průvod 
a vydal se na cestu, vepředu kráčel větší 
ministrant s křížkem a za ním jsme MY 
drůžičky v bílých šatkách „trousily“ kvě-
tinové lístky na cestu, kterou se průvod 
ubíral. Za družičkami kráčel pod balda-
chýnem důstojný pán v tom nejkrásněj-
ším bělozlatém rouchu a před sebou nesl 
zlatou monstraci, Svátost Nejsvětější, 
ten baldachýn měl symbolizovat nebesa 
a jeho tyče nosíval tenkrát za mého ra-
ného dětství kostelník pan Vokáč, pan 
Uzel, pan Turek a Ing. Otto. Za velkého 
vyzvánění zvonů a zpěvu průvod poma-
lu obešel kostel.

Po skončení mše si lidé rozebrali posvě-
cené věnečky, my jsme si ten náš pyšně 
nesly domů a odevzdaly ho babi. Babi 
pověsila čerstvý věneček na veliký kříž, 
který visíval na podestě schodiště, a sta-
rý věneček hodila do ohně. Vždycky ho 

spálila, nedovolila by ho vyhodit do 
smetí nebo na kompost, protože to byl 
věneček POSVĚCENÝ! 

Jenom já už jsem dospěla, už dávno jsem 
nechodila ani „trousit“ ani na mši, vět-
šina farníků i důstojný pán Marouš už 
odešli navždycky, zůstalo jen to vyzvá-
nění zvonů a zpěv za doprovodu varhan, 
stejně jako ozdobené břízky v chrámo-
vých dveřích, později nad panem fará-
řem Kaňákem nosívali baldachýn pan 
Rojt, pan Netrval a jeho syn Pavel. Na 
počátku devadesátých let už byl důstoj-
ný pán Kaňák nemocen a pohyboval 
se ztěžka o francouzských holích, ale 
průvod okolo kostela se vždycky konal. 
Jako dítě jsem četla příhody Káji Maříka 
a hrozně jsem Kájovi a Zdeně záviděla, 
že tehdy děti nešly toho dne do školy 
a že si užily takovou slávu. Ovšem teh-
dy se v tento den konaly veliké slavné 
průvody, zúčastňovala se jich veškeré 
obyvatelstvo, všude se uklízelo, zdobilo 
a čistilo, děti i dospělí měly vždycky, po-
kud možno, nové sváteční oblečení, vy-
rukoval cely kostelní a školní sbor, oboje 
řídil pan regenschori, který většinou 
býval i ředitelem školy a varhaníkem, 
takových bílých družiček s věnečky na 
hlavách byly celé zástupy, všechny spol-
ky vyrukovaly v největší parádě, ať už to 
byly řemeslnické spolky, hasiči nebo tře-
ba ostrosřelci či veteráni. Nebesa nesli ti 
nejváženější občané, byla to veliká pocta 
a čestný úkol. K větší slávě tohoto svátku 
se i hodně střílelo, dokonce i z kanónů. 
Odtud pochází i rčení „ran jako o Božím 
Těle“ nebo „stříleli jak o Božím Těle“. 
Podle vzpomínek pamětníků to byla 
vždycky veliká a krásná slavnost.

Blanka Zahradníková
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Bohoslužby v kostele sv. Petra a Pavla
23. června od 10.30 hodin 

Slavnost Těla a Krve Páně (Boží tělo)
30. června od 10.30 hodin

Pouťová mše svatá

Na bohoslužby vás srdečně zve P. Peter Hermanovský.

ZajímavostiHistorie

Oprava věže kostela
V roce 2019 budou po několikaleté pře-
stávce pokračovat práce na opravách 
kostela sv. Petra a Pavla v Dolní Lukavici. 
V minulém roce se merklínská farnost 
věnovala přípravě stavby. Byla zpracova-
ná projektová dokumentace na opravu 
krovu a střechy věže, byla získána všech-
na potřebná vyjádření od úřadů vedoucí 
k získání stavebního povolení. 

Na konci roku 2018 byla vyhlášena sou-
těž na dodavatele stavby. Vítězem se sta-
la firma TEGMENTO s.r.o. z Rokycan, 
která již v minulosti prováděla práce na 
opravě střechy kostela. Celkové náklady 
na opravu krou a střechy činí 1.893.951 Kč 
vč. DPH. Vzhledem k finanční náročnos-
ti akce, budou práce realizovány na etapy, 
přičemž letos se počítá s částkou min. 
600.000 Kč. Farnosti se podařilo získat 
prostředky z Havarijního programu Mi-
nisterstva kultury ve výši 400.000 Kč, 
dalších 100.000 Kč přidala farnost a rov-
něž částkou 100.000 Kč letošní práce 
podpoří obec Dolní Lukavice. 

Práce budou zahájeny sundáním celé 
báně z věže. Tesařská oprava krovu bude 
probíhat na zemi. V první etapě se počí-
tá s výměnou cca 2/3 krovové konstrukce 
bez bednění. Na věži bude osazena pro-
vizorní střecha s bedněním a krytinou 
z asfaltových pásů. Údržba a kontrola 
provizorní konstrukce bude možná 
díky osazenému reviznímu otvoru (tzv. 

„vylézáku“).

Opravovaná konstrukce věže bude přes 
zimu zajištěna proti povětrnostním vli-
vům. V roce 2020 pak budou v závislosti 
na finančních možnostech pokračovat 
tesařské práce. S ohledem etapové fi-
nancování lze návrat báně na věž kostela 
předpokládat v roce 2021.

Jménem Římskokatolické farnosti 
Merklín bych chtěl touto cestou podě-
kovat obci Dolní Lukavice za finanční 
i podporu a vstřícnost.

Vojtěch Benedikt KREJČÍ, stavební technik 
Biskupství plzeňské

Fotohádanka:

Kde se tento altánek nacházel? Poznáte to?

Řešení z minulého čísla: 

Jedná se o sochu sv. Jana Nepomuckého, kte-
rá stávala u domu čp. 127 (Václav Komorous, 
dnes N. Herejková) v Lišicích. Strom padl 
v roce 1966. Na kmenu sedí sourozenci Helena 
a Roman Dražských.

6. kolo fotosoutěže 

Chcete poznat krásy Dolnolukavicka a podělit se o ně 
s ostatními čtenáři? Pokud ano, připravili jsme právě pro 
vás fotosoutěž Za krásami Dolnolukavicka. V Hlasateli 
postupně představíme celkem 10 tipů na výlety po Dolní 
Lukavici a jejím nejbližším okolí. Fotografie přírodních 
krás, které při svém putování pořídíte, nám zašlete na 
e-mail podatelna@dolni-lukavice.cz.

Nezapomeňte uvést název místa, datum pořízení a jmé-
no autora. Nejzdařilejší fotografie otiskneme v násle-
dujím vydání. Ze soutěžících, kteří zašlou fotografie 
alespoň z 8 výletů bude na závěr vylosován vítěz, který 
obdrží hodnotnou cenu. Těšíme se na vaše fotografie do 20. srpna 2019.

Foto z 5. kola rezervace Zlín. 
 Foto Petra Jánská 

Doplnění k textu Blanky Zahradníkové
Průvod zastavoval „U Kabátů“ (čp. 49 ), „U Vaníčků“ (čp. 30), „U Uzlů“ (čp. 35), u zám-
ku. Anna Průchová (1913-2013) si na tuto slavnost pamatovala: „Vždy jsem se na Boží 
tělo těšila. Rodiče mi nechali ušít krásné bílé šaty. Kráčela jsem před farářem Klejnou, 
který šel pod červeným baldachýnem, který nesli čtyři ministranti." Fotografie, které 
doplňují text paní Zahradníkové jsou z roku 1957. Zapůjčila je paní Uzlová z Dolní 
Lukavice. Později byly všechny náboženské akce mimo kostel zakázány komunis-
tickým režimem. V roce 2008 byl z iniciativy pátera P. Pavla Vodičky zorganizován 
menší průvod s baldachýnem kolem kostela.           Eva Horová
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Zajímavosti Sport

Fotbal nejmladších

Fotbalová přípravka ukončila úspěšně 
další sezónu. Během sezóny se většina 
hráčů zlepšila ve své výkonnosti a nau-
čila se nové fotbalové dovednosti. V prů-
běhu letošní sezóny některé děti, přede-
vším ze starší přípravky, opustili náš tým. 
Několik hráčů odešlo do jiného týmu 
nebo s fotbalem skončilo úplně. Proříd-
la nám i řada hráčů ze strany dívek. Ty 
co zůstaly, si zaslouží naši úctu. Větši-
na z nich se vyrovná svým fotbalovým 
klučičím soupeřům. Díky stále trvající 
chuti se učit a zlepšovat se všem co na 
hřišti dělají, se jim naskytla příležitost 
zúčastnit se otevřeného tréninku dívek 

klubu FC Viktoria Plzeň. Všechny naše 
hráčky byly ze strany trenérů Viktorky 
pochválena a pokud mají zájem mohou 
se připojit k týmu dívek FC Viktoria 
Plzeň. Po úspěšném přestupu Natalie 
Timkové tuto příležitost využije Anna 
Julie Lexová a Nela Marie Řeřichová. 
Všem dívkám přejeme při trénincích 
i zápasech hodně štěstí a ať u fotbalu zů-
stanou co nejdéle. 

Mladší přípravka ukončila základní 
kolo soutěže v Radkovicích vítězstvím 
21:10. Nejvíce gólů v tomto utkání i celé 
sezóně nastřílel Robert Hajšman, který 

Téma č. 6: Remízek pod Hradčany
Místo, kde jsme na katastrální hranici 
Dolní a Horní Lukavice. Na toto mís-
to vedou cesty ze všech okolních obcí 
a máte zde Dolnolukavicko jako na 
dlani.

Zprávy z fotbalu
Mužstvo mužů neprohrálo v posledních 
sedmi zápasech. Po výhře na Neurazy 
5:1 v neděli 9. 6. se družstvo umístilo na 
3. místě v tabulce.

Pouťový zápas se hraje v sobotu 
29. 6. od 14.00 hodin na hřišti v zamec-
kém parku. Občerstvení zajištěno. Přijď-
te si zafandit a pobavit se. Srdečně zvou 

fotbalisté. Sportu zdar a fotbalu zvlášť!
Pořadí:
1. FK Žákava „B“  6. Ptenín
2. Soběkury  7. Neurazy
3. Dolní Lukavice 8. Merklín „B“ 
4. VS Plzeň  9. Líšina
5. Hradec „B“  10. Mantov

 Za TJ Sokol Pavel Hajžman

Foto z 5. kola rezervace Zlín. 
 Foto Jiří Bednář

si udržel první příčku v tabulce střel-
ců, kterou uzavřel se skórem 104 gólů. 
Následován byl svojí sestrou Anetou 
Hajšmanovou, které se v tabulce střelců 
umístila na 11. místě s počtem 29 gólů 
a mezi dívkami se umístila na prvním 
místě. Třetí příčku střelců si zasloužil se 
svými 28 góly Martin Punda. I náš bran-
kář Vojta Holub si přeběhl přes celé hřiš-
tě a dal si při posledním zápase základní 
soutěže gól.

Starší přípravka ukončila základní 
kolo soutěže v Radkovicích prohrou 
0:20. Nejlepším střelcem sezóny se stal 
Daniel Pelc na 33. příčce tabulky se 
7 vstřelenými góly, následoval ho na 
36. příčce Karel Mahdal se 6ti vstřelený-
mi góly a na 39. a 40.příčce se společně 
umístili Jan Judl a Martin Hoffmann 
rovněž s 6 vstřelenými góly.

Po skončení základní části soutěží se 
rozhodla FAČR přidat nadstavbové 
turnajové zápasy, při kterých se prolí-
nají družstva přípravek z obou skupin 
A a B okresního přeboru Plzeň-jih. Naše 
přípravky se setkávají tedy nově např. 
s týmy z Blovic, Kasejovic, Štěnovic, 
Kláštera a Žákavé. I tato nadstavba je 
pro naše hráče důležitá pro rozvoj fot-
balových dovedností. Bohužel hra o míč 
přináší i své nebezpečí. Brankář naší 
mladší přípravky Vojta Holub byl při 
turnaji ve Štěnovicích nebezpečně zra-
něn při souboji o balon a zůstal na hřišti 
ležet se zlomenou nohou. I tyto případy 
bohužel patří ke sportu a my Vojtovi dr-
žíme palce k rychlému uzdravení. 

V nadstavbové části se prolíná již druž-
stvo mladší přípravky s předpřípravkou. 
V nové sezóně budou tyto dvě družstva 
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Společenská kronika

Gratulace k diamantové svatbě
Dne 10. června 2019 uplynulo 60 let, co si na radnici v Plzni 
řekli své „ano“ Jaroslava a Josef Burdovi. Seznámili se v roce 
1956 na taneční zábavě v sokolovně v DL. Jaroslava Bur-
dová, roz. Rysová pochází z Dolní Lukavice čp. 177. Josef 
Burda je rodák z Hájů čp.13. Trvale spolu žijí v Dolní Luka-
vici čp.193, v domku, který si postavili. Společně vychovali 
2 dcery, Jaroslavu a Miladu. Mají 2 vnuky a 1 pravnoučka.

HLASATEL – časopis obyvatel Dolnolukavicka. Vydává Obec Dolní Lukavice. Vychází 8x v roce 
v nákladu 450 výtisků. Nevyžádané rukopisy se nevracejí. Za obsah článků odpovídají jejich autoři. 
Registrováno MK ČR E 12350 Adresa redakce: Obecní úřad Dolní Lukavice 134, 334 44. Archiv 
www.dolni-lukavice.cz, zodpovědný redaktor a grafika Michal Böhm – ekonom@dolni-lukavice.cz
Členové redakční rady: Mgr. Eva Horová, Mirka Štychová.

Všem gratuluje Obec Dolní Lukavice a přeje mnoho zdraví.

Jubilanti
Srpen
Maňourová Marie, Snopoušovy  70 let

spojena do mladší přípravky, kte-
rou povedou trenéři Petr Dvořák 
a Miroslav Řeřicha. Část dětí po-
stoupí do starší přípravky. Mladší 
žáky vzhledem k nedostatečnému 
počtu dětí nebudeme schopni ote-
vřít. Pro děti mladší 6ti let se bu-
deme snažit sehnat nového trenéra. 
Předpřípravka je určena pro děti 
5-6 let.

Nadstavbová část byla ukončena 
turnajem na našem domácím hřišti 
v pátek 21. 06. 2019, kdy se konalo 
i ukončení sezóny s tradičním zá-
pasem rodičů s dětmi.

Přijďte nás a hlavně malé sportovce podpořit v příští sezóně. Oproti dospělému fot-
balu padá vždy dostatek gólů a fanoušci si přijdou na své. Účast příznivců při každém 
zápase je bohužel velmi malá a ve většině případů jsou „fandové“ protihráčů v přesile.  

 Krásné léto přejí trenéři


